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Zápis ze 77. setkání Poradního sboru RMB pro rodinu ze dne 10. 2. 2017 
 
  
 
 

 
Místo setkání: zasedací místnost Klubu zastupitelů, Mečova 5, Brno 
Účastníci: členové Poradního sboru RMB pro rodinu dle prezenční listiny, která je přílohou zápisu. 
 
Téma schůze: 
 

1. Alternativní možnosti aktivizace seniorů po ukončení činnosti CDS při čtyřech domovech pro 
seniory (přizváni zástupci Odboru sociální péče MMB) 

2. Schválení materiálu Zajištění péče o seniory na území statutárního města Brna 
3. Koncepce rodinné politiky MPSV stručná informace k zaslaným materiálům 
4. Týden pro rodinu    
5. Různé 

 
Zahájení: 
 
Paní předsedkyně PSpR spolu s MUDr. Proskovou zahájily schůzi a přešly k jednotlivým bodům 
programu. 
 
Ad 1. Alternativní možnosti aktivizace seniorů po ukončení činnosti CDS při čtyřech domovech pro 
seniory (přizváni zástupci Odboru sociální péče MMB) 
 

K tématu hovořil PaedDr. Jan Polák, CSc. vedoucí Odboru sociální péče MMB: 
Centra denních služeb (dále CDS) byla zrušena k 31. 12. 2016, a to u čtyřech domovů pro seniory (DS 
Vychodilova, DS Okružní, DS Poděbradova. DS Mikuláškovo nám.). 
Od roku 2007 bylo stravování externích klientů řešeno formou CDS, 90% klientů využívalo v CDS 
pouze jídlo, nikoli další služby, na to však nelze poskytovat dotace. 
Stravování po ukončení činnosti CDS řešeno docházením do jídelen, škol, veřejných jídelen, dovozem 
od pečovatelské služby.  
Alternativní řešení pro domovy, jak řešit poskytování služeb směrem ven - lze poskytovat fakultativní 
služby, ale pouze pro smluvní klienty. 
Vedlejší hospodářská činnost, dle využití  kapacity zařízení a  vlastní hospodářské činnosti, ta musí být 
zisková. 
 
Paní Ondrůjová  nabídla služby k aktivizaci seniorů: 
Spokojený senior služba Bok po boku, 
KLAS (Klub aktivních seniorů)  - působí při  městských částech. 
 
MUDr. Prosková : 
Pobytová zařízení by mohla spolupracovat s některou z neziskových  organizací. Pronajmout jí 
prostory, nebo pro ni využít prostor nabídnutý městskou částí.  
Pronájem prostor by musela schválit Rada města Brna. 
Aktivizační služby pro seniory zajišťuje celá řada organizací, Kluby seniorů  a další. 
 
Mgr. Ing. Vondráčková: 
Zaměřit se rovněž na podporu dobrovolnictví. Dobrovolníci jsou k dispozici, ale domovy pro seniory 
nemají registraci.  Řeší to uzavíráním smluv s nezisk.org., které dobrovolnickou činnost dále 
koordinují a zajišťují.  
V některém z domovů pro seniory byl případ, kdy dobrovolníky vpustili pouze do společných prostor 
domova, kde mohli oslovit pouze klienty, kteří o to měli zájem. Důvodem snad bylo zajištění 
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bezpečnosti služby a prevence krádeží. Více podporovat rozvoj dobrovolnictví v domovech pro 
seniory. 
PaedDr. Polák, CSc.: 
Dobrovolníky v domovech pro seniory vítáme. Přislíbil prověřit, jakým způsobem městské domovy 
pro seniory s dobrovolníky spolupracují, popřípadě, pokud domov dobrovolníky nemá, poskytnout 
mu kontakt na některou z NNO, která dobrovolníky do organizací zajišťuje. 
 
Paní Šléglová: 
Organizace má připraven projekt „Když můžu, pomůžu“. Prioritně je určen pro nemocnice, ale 
dobrovolníci mohou případně docházet i do domovů pro seniory. Projekt je v současné době před 
registrací. V projektu se počítá s koordinátorem pro dobrovolnickou činnost. 
 
Ze strany domovů pro seniory byla zaznamenána poptávka po edukaci sociálních a zdravotních 
pracovníků.  
 
Dále organizace Klára pomáhá vytvořila akreditovaný seminář pro pečující a pozůstalé. 
 
K tomuto tématu již neměl nikdo žádné náměty a připomínky, paní předsedkyně přešla k druhému 
bodu programu. 
 
Ad 2. Schválení materiálu Zajištění péče o seniory na území statutárního města Brna 
 
Mudr. Prosková představila dokument Zajištění péče o seniory na území statutárního města Brna. Jde 
o společný materiál Odboru sociální péče, Odboru bytového a Odboru zdraví MMB. V druhé  kapitole  
je popisován současný stav. Ve třetí kapitole  jsou uvedena návrhová opatření.  
Obrázek na straně 9 vyjadřuje jeden z cílů navrhovaných opatření - zajištění institucionální 
průchodnosti - občan je v centru, nabízené služby na sebe navazují a celý systém funguje jako „dobře 
seřízený stroj“. Obr. na str. 10 vyjadřuje další z cílů - občan musí mít co nejjednodušší cestu  ke všem 
typům služeb. 
 
K bodu proběhla diskuze, ze které vzešly tyto nejdůležitější podněty: 

• V dokumentu zřetelněji vysvětlit pojem pečující osoba, uvést i neformální pečovatele                        
a více zdůraznit jejich  podporu ze strany města. 

• Zařadit do dokumentu i podporu jiných zřizovatelů domovů pro seniory než je město.                   

• Zařadit podporu organizací, které chtějí na území města budovat malokapacitní domovy 
pro seniory. 

 
Dle těchto podnětů bude dokument Zajištění péče o seniory na území statutárního města Brna 
upraven a nebo tyto podněty budou uvedeny v jiném materiálu, který bude stávající dokument 
doplňovat. 
 
Další podněty, které vyplynuly z diskuze k tématu:  
Mgr. Ing. Vondráčková: 
Kromě velké informační kampaně, (která je  uvedena v plánu aktivit) je užitečné i vytvoření 
jednoduchého informačního letáku, kde budou stručně uvedeny kontakty na organizace, které 
poskytují požadované služby.  Klást důraz na stručnost a přehlednost, vše na jedné straně. 
 
MUDr. Prosková: 
Informační kampaň bude vytvořena ve spolupráci s marketingovou firmou. Ta bude nejprve mapovat  
jaké informační toky uživatelé služeb nejčastěji využívají a preferují, a teprve na základě získaných 
informací zvolí typ informačního materiálu, který vytvoří. 
 
Dobře fungující socio-info-pointy: Pracovník v info-pointu by měl nejen podat informaci, ale i pomoci 
s vyřízením žádosti. Měl by mít k dispozici informace o aktuálním počtu volných míst v jednotlivých 
domovech atd.  
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Paní Šléglová: 
Klást v systému důraz opravdu na to, aby byly seniorům nabízeny služby, které potřebují. Do 
pobytových zařízení umisťovat pouze klienty, kteří již nemohou žít sami v domácnosti. Soběstačným 
seniorům nabídnout jiné služby: sociálně aktivizační, napojení na centrální pult ochrany, pečovatelská 
služba. 
 
MuDr. Prosková: 
Bude kladen důraz na proškolení středního zdravotnického personálu, aby uměl hovořit s pacientem 
a jeho rodinou správně a včas. Budou vytvořeny jednoduché informační materiály, které pomohou 
zdr. pracovníkům správně pacienty informovat. 
 
V navrhovaném systému se počítá s vybudováním nového zařízení pro odlehčovací služby. Zřejmě 
bude mít statut ošetřovatelského domu.   Při budování nových zařízení bohužel hraje roli i nedostatek 
zdravotnického personálu. 
 
Paní Šléglová: 
Při budování nových kapacit nezapomenout na klienty s demencí a agresivní klienty. Pro tyto skupiny 
je velmi málo lůžek. 
 
Na konci diskuse vyzvala tajemnice poradního sboru k hlasování o schválení předkládaného 
dokumentu. Ten byl schválen všemi přítomnými členy PSpR, hlasování se nikdo nezdržel. 
Připomínky budou zpracovány a předloženy panu náměstkovi. 
 
Ad 3. Koncepce rodinné politiky MPSV stručná informace k zaslaným materiálům 
 
Paní předsedkyně informovala, že oproti původnímu plánu již Poradní sbor pro rodinu nebude 
vydávat žádné připomínky, neboť připomínkovací řízení ke koncepci již skončilo. 
Mgr. Sekanina informoval, že kraje nebyly zapojeny do připomínkového řízení, ale nakonec se jim 
k navrhované koncepci podařilo zaslat své připomínky. 
 
Ad 4. Týden pro rodinu    
  
Toto téma bude předmětem příštího jednání poradního sboru. 
Paní Šléglová informovala o plánované akci v rámci týdne pro rodinu, pro všechny pozůstalé“ Cesta 
v srdci“. 
 
Ad 5.  Různé: 
 
Paní předsedkyně přivítala nového člena Poradního sboru pro rodinu pana Doc. PaedDr. Mojmíra 
Vážanského CSc. z Krajské rady seniorů, který se stručně představil. Svým členstvím v Poradním sboru 
pro rodinu nahradí paní Ing. Františku Střížovou, která ze zdravotních důvodů odstoupila. 
 
Závěr: 
Paní předsedkyně poděkovala všem zúčastněným  a ukončila jednání. 
 
Termín další schůze byl stanoven na  pátek  10.3. 2017 v 8.00hod. 
 
Zapsala: Bc. Drahomíra Tesařová., dne 17.2. 2017  
 
Přílohy:  
Prezenční listina 


